
نفس اراك به شماره افتاده است دودى كه به چشم خرم آبادى ها مى رود
به دليل افزايش گردوغبار و آلايندگى آمار سازى در حوزه اشتغال

اراك كلانشــهر اراك مركز استان مركزى 
افزون بر نيم ميليون نفر را در خود جاى داده 
است و مانند بســيارى از شهرهاى كشور با 
آلودگــى هوا و ريزگردها دســت وپنجه نرم 
مى كند.اراك بنا بر گفتــه نماينده مردم در 
مجلس شوراى اسلامى به  سبب جمعيت كم 

نه تنها داراى مترو...

خرم آبــاد اســتان لرســتان از  جمله 
استان هايى است كه بنا بر گفته نمايندگان 
آن بــا آمار بالاى بيكاران دســت وپنجه نرم 
مى كند و از طرفى مسئولان استانى از كاهش 
نرخ بيكارى تا ميزان 11 درصد ياد مى كنند.
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 خبرى از درناى سفيد نيست

مهر- دسته هاى پرندگان زمستان گذر از راه مى رسند، 
اما هنوز خبرى از ورود تك درناى سيبرى به تالاب هاى 

مازندران نشده است. 
درناى نر تنها، آخرين بازمانده جمعيت درناست كه در 
گذشته اى نه چندان دور 16 قطعه از آن در فريدونكنار 

شمارش مى شده است.
امسال هنوز از تك درناى سيبرى و سفرش به مازندران 
خبرى نشــده و ايــن تأخير، دوســتداران طبيعت و 

حيات وحش را نگران كرده است. 
درناى مهاجر به منطقه فريدونكنار آخرين بازمانده از 
گله غربى درناى ســيبرى است كه هر ساله طى يك 
تقويم نانوشته و منظم هفته اول آبان مهاجرت خود را 
از سرزمين جوجه آورى واقع در غرب سيبرى به سوى 
آخرين حدّ جنوبى مهاجرتش كه تالاب هاى حاشــيه 
جنوبى درياى خزر شــامل اراضى غرقآبى و تالاب هاى 
فصلى منطقه فريدونكنار است، آغاز مى كند و تا اوايل 

اسفند در اين منطقه بسر مى برد.
طــول اين پرنده 135 ســانتيمتر و صــداى آن آرام، 
آهنگين و رســا شــبيه «كروك كروك» است. درناى 
سيبرى در مناطق تالابى، شاليزارها، نيزارها و درياچه ها 
به ســر مى برد. پراكندگى درناى ســيبرى بيشتر در 

جنوب چين، هند و سيبرى روسيه است.
 جمعيت غربى درناى ســيبرى كه به ايران مهاجرت 
مى كنند بين ســال هاى 1978 تا 1998 با حدود 10 
الــى 12 پرنده ثابت ماند، ولى از آن زمان به بعد تعداد 
ايــن پرنده مهاجر به ايران كاهــش يافت به طورى كه 
در زمســتان 1385 تنها دو پرنده نر در اين جمعيت 

باقى مانده بود. 
اگرچه فضــاى مجازى از ورود درنــاى اميد به تالاب 
فريدونكنار خبر مى دهد، اما ولى پور رئيس اداره روابط 
عمومى محيط زيست مازندران اين خبر را رد مى كند و 

مى گويد: هنوز خبرى از اميد نشده است.
وى ادامه مى دهد: تا پايان هفته گذشــته كه از ادارات 
محيط زيست بابلسر و فريدونكنار استعلام كرديم، خبر 

ورود درناى اميد را تأييد نكردند.
محمد اسدى يك دوســتدار حيات وحش نيز با ابراز 
نگرانى از تأخير درناى سيبرى به تالاب هاى مازندران 
مى گويد: بى ترديد آلودگى هاى خــاك، آب و نورى و 
صوتى جدى ترين و مهم ترين تهديد درناهاى سيبرى 
در محل زيست اين پرنده است و حتى ساخت وسازها 
و بناهاى بى مورد و غير مهندســى در حوالى زيستگاه 
و منطقه حفاظتى اين پرنده هم تأثير بســزايى دارد 
و كمربندى و نفوذ و زمين خــوارى ويلاها و محدوده  

شهرك خزرشهر جنوبى نيز بى تأثير نيست.

 فك خزرى قربانى 
آلودگى محيط زيست

بندر انزلى: لاشه يك قلاده فك خزرى كه از گونه هاى 
در معرض انقراض و بزرگ ترين گونه پستاندار درياى خزر 

است، چند روز قبل در ساحل بندر انزلى كشف شد.
مديركل حفاظت محيط زيست استان گيلان با اشاره به 
كشــف لاشه يك قلاده فك خزرى در ساحل بندرانزلى 
گفت: مرگ اين قلاده فك خزرى مربوط به 25 روز الى 

يك ماه گذشته است. 
قربانعلى محمدپور با اشــاره به كشــف لاشه يك قلاده 
«فك خزرى» در ساحل بندرانزلى اظهار داشت: بر اساس 
بررســى هاى اوليه، مدت زيادى از مرگ اين فك خزرى 
مى گذرد.مديركل حفاظت محيط زيست استان گيلان 
با بيان اينكه آثــار ضربه بر نقاط مختلف بدن اين گونه 
در معرض انقراض مشاهده شده، عنوان داشت: احتمال 
مى رود، دليل وجود اين جراحات، ضربات صيادان به اين 

فك به هنگام گرفتار شدن در تور صيادى آنان باشد.
محمدپور بــا اعلام اينكه مرگ اين قــلاده فك خزرى 
مربوط به 25 روز الى يك ماه گذشته است، خاطرنشان 
كرد: بررسى و كارشناســى هاى تكميلى در اين زمينه 
توسط مركز تحقيقات استان گلستان در حال انجام است 

و نتيجه آن تا يك ماه آينده، مشخص مى شود.
وى بــا اشــاره بــه برگزارى نشســت هاى متعــدد با 
ساحل نشــينان درياى خــزر در اســتان گيلان گفت: 
پاك سازى آلودگى هاى درياى خزر و اطلاع رسانى جوامع 

محلى و صيادان از اقدام هايى است كه بايد انجام شود.
محمدپور با اشاره به راه اندازى تصفيه خانه بندر انزلى در 
راستاى اجراى كنوانسيون درياى خزر گفت: استان هاى 
حاشــيه درياى خزر موظف هســتند، اقدام هاى لازم را 
براى رفع آلودگى درياى خــزر انجام دهند.فُك خَزَرى 
يكى از پســتانداران كمياب آب زى دنياست كه فقط در 
درياى خزر و رودخانه هاى منتهى به آن زندگى مى كند. 
اين گونه تنها پســتاندار درياى خزر محسوب مى شود و 
به دليل صيد بى رويه و به هم خوردن شــرايط زيستى و 
كاهش شديد جمعيّت نيازمند حمايت بين المللى است. 
فك خزرى به طور ميانگين 1/5 متر طول و 68 كيلوگرم 
وزن دارد و يكى از كوچك ترين انواع فك به شمار مى رود.
ساحل نشينان شمال به آن سگ آبى مى گويند. فك ها 
در ميــان هزار نوع جاندار خزر تنها پســتاندار اين دريا 
محسوب مى شوند. فك ها جانورانى با ارزش  هستند كه 
حتــى با مدفوع خود يك منبع غذايى در درياى خزر به 
وجود مى آورند و نابودى آن ها اكوسيستم خزر را به خطر 
مى اندازد. فك ها در تابستان، بهار وپاييز بيشتر در آب هاى 
ايران زندگى مى كنند و براى زايمان به مناطق يخى در 

شمال درياى خزر مهاجرت مى كنند.

و  سيســتان  خوزســتان،  اســتان هاى  اهواز 
بلوچستان، بوشهر، هرمزگان، يزد و كرمان ازجمله 
مناطق گرمسير در كشور هستند كه مردمان آن ها 
فقط چند ماه از سال را با آب وهواى معتدل سپرى 
مى كنند و باقى ايام  را  از گرماى شديد و نفس گير 

هوا در رنجند. 
دشــوارى زندگى در ايــن آب و هوا از يك ســو و 
تعرفه هاى بالاى آب و برق كه به  ســبب افزايش 
استفاده از وسايل سرمايشى همچون كولر، گريبان 
مردم اين مناطق را مى گيرد، از ديگر ســو، باعث 
شده مردم اين استان ها همواره خواستار رسيدگى 
به اين وضعيت و كاهش تعرفه ها بويژه تعرفه برق 
شوند؛ درخواستى كه كمتر مورد توجه قرارگرفته 

است.
موج گرماى بى ســابقه در خوزستان و قطعى هاى 
مكرر امسال موجب شد تا تب اعتراض ها و از طرفى 
وعده ها در دولت و اين استان بالا بگيرد و در حال 
حاضر با خنك تر شدن هوا به نظر مى رسد، اين تب 
هم پايين تر آمده و وعده هاى مسئولان به سردى 

گراييده است.
مردم اســتان خوزســتان از ابتدايى ترين امكانات 
شهروندى مانند آب و برق به طور مناسب در طول 
سال برخوردار نيستند و با توجه به تأكيدات مقام 
معظم رهبرى درباره لزوم توجه ويژه حاكميت به 
بحران اخير استان خوزستان انتظار مى رفت، دولت 
در زمينه رفع بحران در استان خوزستان اقدام كرده 
و در راستاى ارتقاى كيفيت زندگى مردم خوزستان 

قدم بردارد.
افت ولتاژ برق و نوســانات مستمر در شبكه برق 
خوزســتان موجب خسارت وســايل الكترونيكى 
مردم اين منطقه شده و با اينكه مقرر بود، حداقل 
تعرفه هــاى آب و برق در فصل تابســتان در اين 
مناطق اصلاح شود، اما اين خواسته نيز محقق نشد.
تابســتان امســال همانند دماى بالا و هواى گرم 
خوزســتان، بازار حرف وحديث ها نيز در خصوص 

كاهش تعرفه برق حسابى گرم بود.

 واكنش هاى متفاوت
تعرفه برق موجب شد تا حجت الاسلام ابوالحسن 
حسن زاده امام جمعه موقت اهواز بارها از طريق ميز 
خطابه نماز جمعه عنوان كند: مسئله كاهش تعرفه 
برق در خوزســتان از سوى مسئولان استانى بايد 
جدى گرفته شــود زيرا به دليل دماى بالا كسبه و 

بازاريان، مشترى براى كسب درآمد ندارند.
محسن رضايى دبير مجمع تشخيص مصلحت نظام 
نيز كه تيرماه امسال به خوزستان سفر كرده بود، 

پيشنهاد داد تا هزينه هاى آب و 
برق خوزستانى ها در تابستان و 
يا حداقل شــرايط خاص نسبت 
اســتان هاى ديگــر كاهش  به 
چشمگيرى يابد  و يا همان طور 
كه فوق العاده شــغل داريم يك 
براى  نيــز  زندگى  فوق العــاده 
مردم اســتان هايى مانند استان 

خوزستان در نظر گرفته شود.

 انتظارى كه برآورده نشد
در همين راســتا نايب رئيس كميســيون انرژى 
مجلس بابيان اينكه مردم خوزستان توان پرداخت 
قبض هاى ميليونى بــرق را ندارند، اظهار مى كند: 
وعده ها براى كاهش تعرفه هاى برق مصرفى مناطق 

گرمسيرى از جمله خوزستان عملى نشده است.
هدايت االله خادمى مى افزايد: خوزستان منبع اصلى 
درآمد كشــور اســت، اما همه درآمدش در خارج 
از استان هزينه مى شــود و تالاب هاى آن در حال 
تبديل شــدن به منبع ريز گرد براى مردم است و 
برخى مردم 12 ماه است كه نتوانسته اند، هزينه آب 

و برق مصرفى را پرداخت كنند.
وى اذعان مى كند: براســاس قوانين و توافق هاى 
صورت گرفته با وزارت نيرو بايد هزينه قبض برق 
مصرفى مناطق گرمسيرى با تعرفه كمتر از ساير 
نقاط كشور محاسبه شــود، اما قبوضى كه اخيراً 
براى مردم آمده، اين را نشان نمى دهد و مردم توان 

پرداخت آن را ندارند. 
وى ادامــه مى دهــد: برخى از شهرســتان ها در 
استان خوزســتان نظير ايذه و باغملك آب وهواى 

شهرهاى  به  نسبت  معتدل ترى 
ديگر خوزســتان دارنــد، اما در 
ســال هاى اخير با سدسازى ها و 
جلوگيرى از ورود آب به منطقه و 
شرجى شدن هوا از طريق تبخير 
آب هاى پشت ســد اين مناطق 
نيز گرمايى نظير اهواز را تجربه 
مى كنند، اما در هزينه برق تفاوتى 

با مناطق سردسير كشور ندارند.
وى مى افزايــد: مردم در منطقه 
ايذه و باغملك كاملاً بيكار هستند و هيچ امكاناتى 
ندارند و امــكان پرداخت قبض هاى ميليونى برق 
براى آن ها وجود ندارد و مردم شهرهايى مثل اهواز 
كه دماى آن ها به 60 درجه در ســال جارى رسيد 
نيز مجبور به اســتفاده 24 ساعته از كولر هستند 
و وعده ها براى كاهش تعرفه هاى برق مصرفى نيز 

عملى نشده است.
نماينده ايذه و باغملك يادآور مى شــود: گردوغبار 
و گرماى بــالاى 60 درجه همه مــردم را به فكر 
مهاجرت از مناطق آبا و اجــدادى خود انداخته و 
اگر فكرى براى اين موضوع نشــود در ســال هاى 
آينده ممكن است، برخى مناطق خوزستان خالى 

از سكنه شوند. 

 تعرفه تغييرى نداشته است
درحالى كه نماينده مردم باغملك و ايذه ادعا مى كند 
كه طبق توافق مى بايست تعرفه برق كاهش پيدا 
مى كرد، اما حسن كريمى مديرعامل شركت توزيع 
نيروى برق اهواز در صحبت با رسانه ها اظهار داشته 
اســت: تعرفه تعيين شــده براى قبوض برق اهواز 

به عنوان منطقه گرم يك در كشور از سال گذشته 
تاكنون هيچ گونه تغييرى نداشته است.

مديرعامــل شــركت توزيــع نيروى بــرق اهواز 
تصريح كرده است: مشتركينى كه الگوى مصرف 
تعيين شده براى منطقه يك را رعايت كرده باشند، 
ضريب 180ريال در قبض برق براى آن ها محاسبه  
شــده اســت، ولى اگر مشــتركى بيش از سقف 
تعيين شده مصرف كرده باشــد، تعرفه براى او از 
طريق سيســتم رايانه اى محاسبه در پلكان بعدى 

مندرج در جدول ماهيانه محاسبه خواهد شد.
كريمى ضمن رد كردن دريافت هزينه مقره شويى 
و ساير عمليات در قبوض برق از مردم، گفت: اين 
مسائل مطرح شده غيرواقع بوده و تمام شهروندان 
گرامــى مى توانند، قبوض خود را با جداول مندرج 
در قبض سال گذشته، مقايسه و  مشاهده كنند كه 
ازنظر ضريب ريالى هيچ گونه افزايش بهاى مصرف 

انرژى در قبض آن ها اعمال نشده است.

 پيگير مطالبات مردم هستيم
يكى از اعضاى مجمع نمايندگان خوزستان در اين 
زمينه مى گويد: در كميســيون انرژى با قاطعيت 
پيگير موضوع كاهش تعرفه برق مصرفى خوزستان 
هستيم، از دولت درخواســت كرده ايم همان طور 
كه تعرفــه برق مصرفى مناطق محرومى همچون 
سيستان و بلوچستان را كاهش دادند؛ تعرفه برق 

مصرفى خوزستان را نيز كاهش دهند.
عبداالله ســامرى اذعان مى كنــد: در اين موضوع 
نمايندگان اســتان هاى هرمزگان و بوشــهر نيز با 
مجمع نمايندگان خوزســتان همراهى كردند و از 
دولت خواستار كاهش تعرفه برق مصرفى اين سه 

استان شدند.
نماينــده مردم خرمشــهر در مجلس شــوراى 
اسلامى در پاسخ به اين پرسش كه آيا كميسيون 
انرژى مجلس شــوراى اسلامى رقم هاى قبوض 
برق مصرفى مردادماه و شــهريورماه خوزستان 
را به عنوان قبوض نجومى پذيرفته است يا خير، 
عنوان  مى كند: كميسيون انرژى موضوع نجومى 
بودن قبــوض برق را قبول ندارد، تعرفه هايى كه 
وجود دارد براســاس مصوبه مجلــس در برنامه 
ششم توسعه كشور لحاظ شده است و نمى توان 

اين رقم ها را نجومى دانست.
عضو كميســيون انرژى مجلس شــوراى اسلامى 
يادآورمى شــود: البته بالا بودن تعرفه برق را براى 
مردم خوزســتان قبول داريم و مجمع نمايندگان 
خوزســتان حتماً موضوع كاهش تعرفه برق را تا 

حصول نتيجه پيگيرى مى كند.

باوجود وعده هاى بسيار

تب هزينه برق در خوزستان پايين نيامد
��ر��ر
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.......صفحه 2 

كميسيون انرژى 
مجلس موضوع 

نجومى بودن 
قبوض برق را قبول 

ندارد

بــرش

بازار مادربزرگ ها 
در چابهار جاذبه اى 

گردشگر پسند

.......صفحه 3

ورود خودروهاى 
آفرود به منطقه 

گردشـگرى 
مرنجاب ممنوع

زاهدان مركز ســنتى خريد معروف به «بلَوّكانى بازار» (بازار 
مادربزرگ ها) در چابهار جاذبه اى گردشــگر پسند در دل شهر 
است كه خريدوفروش روزانه در آن از بازارهاى لوكس و غرفه هاى 
منطقه آزاد و ساير اماكن كسب كمتر نيست.بازار سنتى و قديمى 

بلّوكان در هفت بازارچه بزرگ و كوچك در محدوده....

كاشان اداره ميــراث فرهنگى، صنايع دستى و گردشگرى 
شهرســتان آران و بيدگل در شــمال اســتان اصفهان ورود 

.......صفحه3خودروهاى دو ديفرانسيل و آفرود...
.......صفحه3

ارائه خدمات تا بازگشت آخرين 
زائر در ايلام ادامه دارد

بازگشت 
خيل عاشقان  

به خاك وطن 
قدس  با پايــان يافتن بزرگ ترين راهپيمايى جهان 
اسلام اين روزها سه مرز مهران، شلمچه و چزابه شاهد 

بازگشت انبوه عاشقان حسينى به سوى كشور است.
بنا بر گفته مســئولان ستاد اربعين افزون بر 60 درصد 
زائران حرم حسينى تاكنون از مرزهاى يادشده به داخل 
كشور بازگشته اند و اين روند و همچنين ارائه خدمات 
باهدف هموارســازى مسير بازگشت از طرف مسئولان 

ادامه دارد. 
مرز بين المللى مهران به عنــوان قدمگاه زائران عتبات 
عاليات از ابتــداى ماه صفر تاكنون ميزبان بيش از 50 

درصد زائران اربعين بود...



  جاده هاى منتهى به مرزهاى سه گانه 
كشور وضعيت مناسبى دارند

قــدس: رئيس پليس راهور ناجا با اشــاره بــه اينكه طرح 
يك طرفه شــدن مسير مهران به سمت ايلام تا اطلاع ثانوى 
برقرار است، گفت: جاده هاى منتهى به مرزهاى سه گانه كشور 

وضعيت مناسبى دارند.
سردار تقى مهرى اظهار داشت: وضعيت جاده هاى منتهى به 
مرزهاى شــلمچه، چزابه و مهران هم اكنون شرايط مناسبى 

دارند و ترددها روان است.
رئيس پليــس راهور ناجــا از رانندگان و زائران حســينى 

درخواست كرد در طول مسير از عجله و شتاب پرهيز كنند.
وى به زائران توصيه كرد، از زائرســراها و موكب هايى كه در 
طول مسير و شهرهاى مختلف راه اندازى شده است، استفاده 

كنند و پس از استراحت كافى به مسير خود ادامه دهند.

 خشكسالى در اصفهان ادامه دارد
تسنيم: مسئول اداره پيش بينى اداره كل هواشناسى استان 
اصفهان به كاهش ذخاير آب  هاى زيرزمينى اشاره كرد و گفت: 
با توجه به اينكه تاكنون بارش نداشتيم، شاهد كاهش ذخاير 
آب هاى زيرزمينى در اصفهان هستيم و خشكسالى همچنان 

ادامه دارد. 
حسن خدابخش بابيان اينكه بارش ها تاكنون زير سطح نرمال 
بوده اســت، اظهار داشــت: از مهرماه تاكنون بارش باران در 

سطح استان اصفهان نداشته ايم.
وى افزود: بر اســاس شاخص هاى هواشناسى در سال زراعى 
95 - 96 در اكثر نقاط استان بارش ها كمتر از حد نرمال بوده؛ 
البته ممكن است، برخى نقاط استان بارش ها از سال گذشته 
بيشــتر بوده باشد، اما نسبت به حد نرمال  جز چند نقطه در 
غرب استان كه كمى از حد نرمال بيشتر بوده، بقيه نقاط شاهد 
بارش كمترى بوده اند. وى تصريح كرد: بيشتر بارش هايى كه 
بيشتر از حد نرمال بوده در خوانسار و گلپايگان صورت گرفته 
اســت، ولى در سرچشمه هاى استان همچون فريدون شهر و 

داران بارش ها در حد نرمال بوده است.
وى به كاهش ذخاير آب  هاى زيرزمينى اشــاره و خاطرنشان 
كرد: با توجه به اينكه مهرماه ســال جارى بارش نداشــتيم 
به صورت مرتب شــاهد كاهش ذخاير آب زيرزمينى هستيم 
و خشكســالى همچنان ادامه دارد و اين خشكسالى بدتر از 

گذشته مى شود.

 اقدامى براى جذب سرمايه گذار 
در البرز نشد

تسنيم: مديركل حفاظت از محيط زيست استان البرز گفت: 
تاكنون برنامه درستى براى جذب سرمايه گذار وجود نداشته 
و طرح جامع گردشــگرى بايد با اســتفاده از يك كارگروه 

تخصصى اين كار را انجام دهد. 
فردين حكيمى با اشــاره به تأثير محيط زيســت بر صنعت 
گردشــگرى، اظهار داشت: بايد محيط زيست را سالم و پاك 

نگه داشت تا بتواند، قابليت جذب گردشگر داشته باشد.
وى ادامه داد: در ســطح اســتان البرز ظرفيت ايجاد مراكز 
طبيعت حيات وحش وجود دارد كه مى تواند، يكى از عوامل 

جاذبه باشد.
وى با اشــاره به اينكه در سال گذشته، قرق هاى اختصاصى 
در سطح استان به منظور شــكارگاه وجود داشت، بيان كرد: 
اگر سرمايه گذارى در بحث ايجاد اين شكارگاه ها وجود داشته 
باشــد، بحث نگهدارى و حفاظت از ايــن عرصه ها به آن ها 
واگذار مى شــود.  حكيمى بابيان اينكه ايجاد اين مراكز هم 
سبب تكثير حيات وحش شده و هم مى تواند، جذب گردشگر 
خارجى داشته باشد، اضافه كرد: ايجاد اين عرصه ها زير نظر 
حفاظت از محيط زيســت پيشنهاد داده  شــده، اما تاكنون 

سرمايه گذارى مراجعه نكرده است.
مديركل حفاظت از محيط زيست استان البرز با اشاره به اينكه 
منطقه شكارممنوع طالقان وجود دارد كه زيستگاه خوبى براى 
حيات وحش است و سرمايه گذار مى تواند، طبق دستورعمل 
محيط  زيســت، ســرمايه گذارى كند، گفت: تاكنون برنامه 
درســتى براى جذب سرمايه گذار وجود نداشته است و طرح 
جامع گردشگرى بايد با استفاده از يك كارگروه تخصصى اين 

كار را انجام دهد.

 ساخت وساز غيرمجاز در روستاهاى 
قزوين قد كشيد

قدس: معاون هماهنگى امور عمرانى استاندار قزوين گفت: 
متأسفانه باوجود همه نظارت ها و سختگيرى ها 5000 مورد 

ساخت وساز غيرمجاز در قزوين وجود دارد. 
على فرخزاد با اشــاره به اينكه بايد براى مشــكلات استان 
آسيب شناسى دقيقى داشته باشيم، اظهار كرد: به طور مثال 
هم اكنون 5000 ساخت وساز غيرمجاز در زمين هاى روستايى 
قزوين انجام  شده و سند پايش استان بايد براى حل اين موارد 

و جلوگيرى از اين رويه، برنامه ريزى درستى داشته باشد.
وى ادامه داد: توسعه اســتان قزوين تنها بايد براساس سند 
آمايش استان باشد و هيچ تقاضاى سرمايه گذارى خارج از اين 

سند پذيرفته نيست.
وى بابيان اينكه توسعه استان بدون توجه به اين سند مى تواند 
در آينده مشــكلات فراوانى را براى اســتان به وجود آورد، 
تصريح كرد: سرمايه گذاران در هركدام از حوزه هاى انرژى هاى 
نو، واحدهاى صنعتى و توليدى و دامپرورى در هرمكانى كه 
زمين  دارند، متقاضى هســتند كه اين موضوع متناســب با 

تصميم گيرى هاى آمايشى نيست.
فرخزاد تأكيد كرد: براى برنامه ريزى درست در مسير توسعه 
بايد هم متناســب با تصميم هاى سند آمايش عمل كرده و 
هم رغبت و تمايل سرمايه گذار را در نظر بگيريم تا به نتايج 

بهترى دست يابيم.
وى همچنين بر توجه دقيق به مسائل حوزه فرهنگى نيز در 
اين سند تأكيد كرد و افزود: توسعه استان قزوين در تمام ابعاد 

بدون توجه به سند آمايش امكان پذير نيست.

حكايت لنج هاى به گل نشسته

شناورهاى جنوب از گرانى سوخت مى سوزند 
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اهواز   شــناور دارى و اشــتغال بر روى 
لنج ازجمله مشاغلى اســت كه با پوست و 
گوشت مردم جنوب كشور عجين شده است 

و اقتصاد آن ها را با صيد گره  زده است.
لنج داران جنوب كشور با اينكه هزينه هاى 
بســيار ســنگينى را بابت نگهدارى و صيد 
متحمل مى شــوند بنا بــه دلايل مختلف از 
جملــه كاغذبازى هاى ادارى و يا تصميمات 
غيركارشناســى با موجــى از بحران روبه رو 
بوده انــد و بنا بر گفتــه متوليان اين صنف 
بسيارى از لنج داران عطاى اين شغل را به 

لقايش بخشيدند.

 تعهدات بدون ضمانت 
موســى يكى از همين صاحبان لنج اســت 
كه مى گويد: سالانه افزون بر هشت ميليون 
تومان بابت بيمه لنج بايد به شــركت هاى 

بيمه پرداخت كنيم.
وى ادامــه مى دهــد: شــركت هاى بيمــه 
معتقدنــد تنها اگــر در دريــا اتفاقى براى 
شناور رخ دهد، قادر به پاسخگويى هستند 
و تعهدى در قبال حوادث به وقوع پيوســته 
در اســكله ندارند و اين در حالى اســت كه 
بيشترين حوادث و خسارات براى شناورها 

در اسكله ها رخ مى دهد.
وى مى افزايد: متأسفانه اگر لنج دار بيمه هم 
انجام ندهد از رفتــن آن به دريا جلوگيرى 
مى شــود و اين  يك اجبار شــده است كه 
سالى بيشــتر از هشــت ميليون تومان به 
بيمه پرداخت كنيم و در عوض هيچ تعهدى 

وجود ندارد.

 لنج هايى كه لنگر انداختند
مديرعامــل تعاونــى لنج داران آبــادان كه 
150 شــناور در قالب اين تعاونى را هدايت 
مى كند، اظهار مى كند: طى سال هاى اخير 
70 نفر از لنج داران عضو اين تعاونى تصميم 
گرفتند بــه دليل گرفتارى هــاى صنفى و 
ناتوانايــى در پرداخــت بدهى هــا و تأمين 
معــاش، لنج هايى را كه كمتــر از 150 تن 
گنجايش داشــتند در رودخانه ها و سواحل 

اطراف آبادان رها كنند.
مسعود حياوى بابيان اينكه اين لنج ها پس 
از مدتى به دليل بى توجهى غرق مى شوند، 
ادامه مى دهــد: با علم به اينكــه درنتيجه 
رســيدگى نكردن پس از مدتى اين لنج ها 

غرق مى شوند.
وى مى گويد: با اينكه مشكلات صنفى خود 
را بارها به مســئولان اطلاع داده ايم، هنوز 
پاسخ مناسبى دريافت نشــده است و بايد 
اذعان كــرد، وضعيت كارگران صيادى روبه 

افول است. 
وى همچنين يادآور مى شــود: متأســفانه 
رفته رفتــه به دليــل وضعيــت درآمدى و 
صنفــى، بســيارى از لنــج داران آبادانــى؛ 
دريانوردى و شــناوردارى را رها مى كنند و 

به سيگارفروشى و دكه دارى مى پردازند. 

 سوخت و مشاغلى كه مى سوزد
وى افزايــش قيمت نفت گاز و نوســان آن 
را يكى از علت هاى به گل نشســتن لنج ها 
عنــوان مى كنــد و ادامه مى دهــد: پس  از 
آنكه در ســال 92 قيمــت گازوئيل يكباره 
افزايش يافت، ديگر براى لنج داران بهتر بود 
كه لنج هاى خود را رها كنند. شــايد بتوان 
گفت در كل اســتان خوزستان در اين چند 
ســال 700 تا 800 لنج در ســواحل پهلو 
گرفته اند و ديگــر كار نمى كنند و صاحبان 
اين لنج  ها به كارهايى مانند فلافل فروشــى 

روى آورده اند.
ايــن شــرايط،  وى اضافــه مى كنــد: در 
سهميه هاى ســوخت ما بابت هر سفر است 
كه اكنون هر لنــج 4000 ليتر بنزين دارد. 
طبق مقررات بايد همه اين مقدار را يكباره 
تحويــل بگيريم درحالى كه بيشــتر اعضاى 
تعاونى قادر نيستند، هزينه نزديك به هفت 
ميليون تومانى ســهميه سوخت را تأمين و 
پرداخت كننــد. البته اين مبلغ بالا و پايين 
مى شــود زيرا شــركت نفت هر هفته يك 

قيمت به ما اعلام مى كند.

 پاسخى نمى دهند
وى مى افزايــد: افزايــش قيمت ســوخت 
موضوع تازه اى نيســت و هر بــار كه ما از 
مســئولان وزارت نفت مى پرســيم كه چرا 
قيمت ســوخت بــه اين ســرعت افزايش 

مى يابد، جوابى به ما نمى دهند. 
وى با اشاره به اينكه در حال حاضر با توجه 
به مصوبه جديــد وزارت نفت بايد بيش از 
1724 تومان پرداخت كنيم، ادامه مى دهد: 
ما براى هر بشكه 200 ليترى گازوئيل بايد 
344 هزار و 800 تومان پرداخت كنيم. اين 
در حالى اســت كه هر بشــكه گازوئيل در 
كشــور كويت فقط 150 هزار تومان قيمت 

دارد. بنابرايــن هنگامى كه اين موضوع را با 
مى كنيم، جواب  مطرح  اســتانى  مسئولان 

قانع كننده اى به ما نمى دهند.
 اين فعال لنج دارى با اشاره به اجبارى بودن 
دريافت سهميه سوخت خاطرنشان مى كند: 
از ســويى مســئولان وزارت نفت در استان 
ما را اجبار مى كنند تا ســهميه ســوخت را 
يكجــا دريافت كنيــم و هنگامى كه در اين 
خصوص به آن ها اعتــراض مى كنيم، آن ها 
مى گوينــد، مى توانيد پول را يكجا پرداخت 
كنيد، ولى ســوخت را يكجا در باك لنج ها

نريزيد.
حياوى با اشــاره به اينكــه افزون بر 1200 
خانــواده از هميــن لنج هــا و از راه باربرى 
دريايــى در آبادان ارتــزاق مى كنند، ادامه 
مى دهــد: فضــاى كار بــراى حمل ونقــل 
محصــولات وارداتى و صادراتى وجود دارد، 
ولــى مشــكلات مالى و رســيدگى نكردن 
مسئولان به مســائل صنفى لنج داران باعث 
مى شــود هرسال از تعداد شــناورها كاسته 
شود و اين روند، پايانى جز تعطيلى تعاونى 

لنج داران ندارد.
وى اظهار مى كنــد: البته ملوانــان نيز در 
اين خســران سهيم و شــريك هستند زيرا 
ايــن كارگران ماننــد لنــج داران وضعيت 
مناســبى ندارند و نهايت دســتمزد ملوانى 
كه بيش از نيمى از ســال را روى آب است 
به ماهى يك ميليون و 300 هزار تومان هم

نمى رسد.

  پيكر سرباز شهيد پس از 29 سال
 به وطن بازگشت

اهواز: پيكر پاك و مطهر سرباز شهيد بهمن بنى مالك يكى 
از شــهداى گلگون كفن نيروى انتظامى (ژاندارمرى) استان 
خوزســتان در دفاع مقدس پس از 29 ســال به زادگاهش 

روستاى سيره بخش اسماعيليه بازمى گردد. 
پيكر پاك و مطهر ســرباز شــهيد بهمن بنى مالك يكى از 
شــهداى گلگون كفن نيروى انتظامى (ژاندارمرى) اســتان 
خوزستان در دوران هشت سال دفاع مقدس احراز هويت شد.
اين شهيد ازجمله 54 شهيد تازه تفحص شده ژاندارمرى است 
كه در تك دشمن در سال 1367 در منطقه زبيدات عراق به 
شــهادت رسيده اند و پيكر مطهرشان در صبح روز پنجشنبه 
13 مهرماه امســال از مرز شلمچه در شهرستان خرمشهر به 

خاك وطن بازگشت.
پيكر مطهر سرباز شــهيد بهمن بنى مالك فرزند عبداالله به 
همراه پيكرهاى مطهر سرباز شهيد قاسم سالمى فرزند غلام 
از اهواز، سرباز شهيد عبدالعلى ثانى زاده فرزند عبدالحسين از 
شوشتر و سرباز شهيد فريدون بابادى فرزند عليرضا از اهواز روز 
دوشنبه 15 آبان ماه از طريق فرودگاه بين المللى اهواز به خاك 
خوزستان منتقل شد. با حضور اقشار مختلف مردم پيكر مطهر 
اين چهار شهيد تازه تفحص شده نيروى انتظامى خوزستان 
روز جمعه 19 آبان ماه مقارن با 21 صفر سال 1439 هجرى 

قمرى بعد از اقامه نماز جمعه در كلانشهر اهواز تشييع شد.

  حوادث اربعين امسال 40 درصد 
كاهش داشت

تسنيم:جانشــين نيروى انتظامى گفت: با مقايســه آمارى 
حوادث اربعين امسال، حوادث جاده اى در اربعين 96 نسبت 

به سال گذشته 40 درصد كاهش يافته است. 
 سردار اسكندر مؤمنى علت كاهش حوادث جاده اى را افزايش 
جاده ها و افزايــش لاين ها، حضور پليس و فرهنگ رانندگى 

بالاى زائران كربلاى حسينى ذكر كرد.

  آتش در جنگل هاى بوشهر مهار شد

بوشهر- مديركل منابع طبيعى و آبخيزدارى استان بوشهر 
با اشــاره به وقوع آتش سوزى در مراتع و جنگل هاى تنگ ارم 
دشتستان گفت: وسعت اين آتش سوزى نزديك به چهار هكتار 

بود كه با كمك دامداران و مرتع داران مهار شد. 
سهيل مهاجرى اظهار داشت: به سبب كاهش بارندگى مراتع و 
مناطق جنگلى استان با خشكسالى روبه روست كه مراقبت از 

اين منابع ارزشمند طبيعى مورد تأكيد است.
وى بابيان اينكه وسعت اين آتش سوزى چهار هكتار بوده است، 
خاطرنشان كرد: تعدادى درختان جنگلى بنه، بادام و كلخنگ 

و انواع بوته جنگلى در معرض آتش سوزى قرار گرفت.
وى با اشــاره به مهار آتش سوزى با مشــاركت مرتع داران و 
دامداران دشتستانى تصريح كرد: مأموران يگان حفاظت اداره 
كل منابع طبيعى استان بوشهر با كمك دامداران و مرتع داران 
منطقه تنگ ارم دشتســتان با مهار آن خوشــبختانه مانع از 

پيشروى آتش شدند.

  توزيع نامتوازن پزشكان متخصص 
در مراكز درمانى كشور

فارس: عضو كميســيون بهداشــت و درمان مجلس شوراى 
اسلامى از توزيع نامتوازن پزشكان متخصص در مراكز درمانى 
كشور انتقاد كرد و گفت: محروميت مناطق محروم در پى روند 
افزايشى پزشــكان متخصص در مراكز استان ها افزايش پيدا 
مى كند. منوچهر جمالى اظهار كرد: توزيع نامناســب پزشك 

متخصص در كشور، جامعه را بيشتر دچار مشكل كرده است.
وى بابيان اينكه مسئله كمبود پزشك بيشتر مربوط به توزيع 
نامتوازن آن ها در مراكز درمانى اســت، افزود: شهر تهران داراى 
فوق تخصص هاى بيشترى اســت، اما مراكز درمانى در مراكز 
اســتان ها از فوق تخصص و يا متخصصــان كمترى برخوردار 
هستند. وى با بيان اينكه در مراكز استان ها تعداد پرستاران نيز 
در مقايسه با شهر تهران نامتوازن است، گفت: در شهرستان هاى 
استان گيلان نيز مراكز درمانى ما از كمبود پزشك رنج مى برند. 
نماينده مردم رودبار در مجلس افزود: در مراكز استان ها تراكم 
حضور پزشــكان متخصص و فوق متخصص را داريم و همين 
مسئله باعث مراجعه بيش ازحد بيماران به مراكز درمانى در مراكز 
استان ها شده است. وى با اشاره به رغبت پزشكان براى حضور 
در شهرها ازجمله مراكز استان ها براى خدمات رسانى به بيماران 
تصريح كرد: با روند افزايشى حضور پزشكان در مراكز استان ها به 

محروميت مناطق محروم و دور دسترس اضافه مى شود.

��ر

خرم آباد  اســتان لرســتان از  جمله استان هايى 
اســت كه بنا بر گفتــه نمايندگان آن بــا آمار بالاى 
بيكاران دست وپنجه نرم مى كند و از طرفى مسئولان 
اســتانى از كاهش نرخ بيكارى تــا ميزان 11 درصد 

ياد مى كنند.
هوشــنگ بازوند -استاندار سابق لرســتان- مهرماه 
امســال با اشــاره به اين موضوع كه در ســال 92 و 
هنگامى كــه مديريت اســتان را تحويل گرفت 113 
هزار بيكار وجود داشت، به رسانه ها گفت:  طى چهار 
سال گذشته اين شمار به 72 هزار بيكار كاهش يافت 
و اين آمار را هم مركز آمار ايران اعلام كرد و اســتان 

در آن دخل وتصرفى نداشت.
وى براى اثبات ايــن حقانيت تأكيد كرد، اين آمار را 
همان مركز آمارى كه در دوره دولت قبل هم فعاليت 
داشــت و منتقدان امروز در آن دوران به اين آمارها 

ايراد نمى گرفتند و سكوت مى كردند، داده است!

 مهر تأييد
ايجاد اشتغال براى 75 هزار نفر در استان لرستان را 
حتى معاون هماهنگى امور اقتصادى و توسعه منابع 
اســتاندارى لرســتان نيز تأييد كرده است، بنابراين 
مســئولان اين اســتان بر اين باورند كــه  طى اين 
چهار ســال براى 75 هزار و 502 نفر در استان شغل 
ايجادشــده است و آمار بيكاران را از 113 هزار نفر به 

86 هزار نفر رسانده اند.
حال نخســتين پرسشــى كه به ذهن هر شهروند و 
مخاطبى متبادر مى شود، اين است كه اگر مسئولان 
موفق شدند نرخ بيكارى را به 11 يا 9درصد برسانند، 

چرا نتيجه محسوسى در جامعه احساس نمى شود؟
هرچند نبايد تلاش هاى دولت و دولتمردان را در اين 
زمينــه ناديده گرفت و نمى توان گفت كه اســتاندار 
ســابق لرســتان و معاونانش تلاش هايى در راستاى 
رفع بيكارى نداشــته اند، اما آنچه امروز در جامعه با 
چشمان خود مى بينيم نه تنها پايين نيامدن، بلكه بالا 

رفتن نرخ بيكارى حداقل در مركز استان است.

 مقابله با آمار غيرواقعى
«عباس گودرزى» نماينــده بروجرد ازجمله منتقدان 
اين موضوع اســت كه با اشاره به آمار اعلام شده بيان 

مى كند: اين آمار را قبول ندارم.
وى اظهــار مى كند: اشــتغال در بروجرد و اســتان 
وضعيت چالش برانگيز و بســيار نامطلوبى دارد و قرار 

شد با آمار غيرواقعى مقابله شود. 
وى معتقد اســت: اين گونه آمار دادن سبب مى شود 
از نگاه مركز و تهران و وزارتخانه ها به يك اســتان و 
شهرستان برخوردار تبديل شويم، درحالى كه چنين 

چيزى وجود ندارد. 

وى يادآور مى شــود: اين آمار نه تنهــا خيرى در پى 
ندارد، بلكه شــر مى شــود، چون اگر غير واقعى باشد 

شايد نتوانيم در جذب اعتبار هم موفق عمل كنيم.
وى با تأكيد بر اينكه اشــتغال موقــت و كوتاه مدت، 
نبايــد در كاهش آمار بيكارى اســتان تأثير داشــته 
باشــد، اظهار مى كند: اگر آمارى ارائه مى شــود كه 
اين  شــمار شغل ايجادشــده، پس چرا اين قدر بيكار 
داريــم و كارخانه هاى ما فعال نشــده اند؟ بايد همه 
دست به دســت هم بدهيم و با همدلى و انســجام از 
طريق مشــاغل كوچك و زودبازده اشــتغال را رونق 

ببخشيم.

 آمار سازى به ضرر استان است
«على رســتميان» نماينده سلسله و دلفان در مجلس 
شوراى اســلامى نيز بابيان اينكه آمار سازى  غلط به 
ضرر استان تمام مى شود، بيان مى كند: آمار غلط در 
مورد ميزان ســرمايه گذارى و تخصيص وام ها به ضرر 

استان تمام شده است.
وى با اشــاره به آمارهاى ارائه شده از سوى مسئولان 
اظهار مى كند: امــروز با آمار  و ارقامى درباره كاهش 
نرخ بيكارى در اســتان روبه رو هســتيم، درحالى كه 

بايد اذعان داشت آمار واقعى ارائه نشده است.

وى مى گويد: يكى از مؤلفه هــا در تخصيص منابع و 
اعتبارات گزارش ها و آمارهايى اســت كه به كشــور 
داده مى شود، بنابراين برخى از گزارش ها كه از سوى 

استان به كشور داده شده، غلط و آمار سازى است. 
اين نماينده مجلس تأكيد مى كند: اســتاندار جديد 
لرســتان توان خود را گذاشته تا اين آمار را بازنگرى 

كند كه جاى اميدوارى دارد.

 صحت آمار
ســيد موســى خادمى كــه بتازگى ســكان هدايت 
استاندارى لرستان را به دست گرفته از جمله افرادى 
است كه بنا بر گفته خودش عزم خود را براى مقابله 
با آمار سازى و آمار بازى در بدو كار جزم كرده است. 
وى در اين ارتباط توضيح مى دهد: مى خواهيم ببينيم 
اين ادعاى ايجاد شغل در استان چقدر صحت دارد و 
اين ارقام را تا چه حد مركز آمار ايران تائيد مى كند؟ 
وى در همين باره تصريــح مى كند: مى خواهم بدانم 
تسهيلات 6 ميلياردى صندوق كارآفرينى اميد چقدر 

اشتغال ايجاد كرده است؟ 
اشــتغال  كــه  پيگيريــم  مى كنــد:  تأكيــد  وى 
برنامه ريزى شــده در اســتان چقدر محقق شــده تا 
امســال برنامه ريزى صحيح و درستى را در اين راستا 

داشته باشيم. 
وى همچنين با اشــاره به عملكــرد اداره كار اظهار 
مى كند: اداره كل كار اســتان بايد آمارش را درست 
كند و براى اين 25 هزار شغل پاسخگو باشد و از اين 

موضوع دفاع كند.
اســتاندار لرستان در اين رابطه معتقد است: در بحث 
ايجاد اشتغال بايد منطق آن رعايت و ميزان اشتغال 

در استان پايش شود.

آمار سازى در حوزه اشتغال

دودى كه به چشم خرم آبادى ها مى رود

اگر آمارى ارائه مى شود كه 
اين  شمار شغل ايجاد شده، 

پس چرا اين قدر بيكار داريم و 
كارخانه هاى ما فعال نشده اند؟

بــرش

مشكلات مالى و 
رسيدگى نكردن 

مسئولان به مسائل 
صنفى لنج داران باعث 

مى شود هرسال از 
تعداد شناورها كاسته 

شود و اين روند، پايانى 
جز تعطيلى تعاونى 

لنج داران ندارد 

بــرش
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قدس  با پايان يافتن بزرگ ترين راهپيمايى 
جهان اسلام اين روزها سه مرز مهران شلمچه 
و چذابه شاهد بازگشت انبوه عاشقان حسينى 

به سوى كشور است.
بنا بر گفته مسئولان ستاد اربعين افزون بر 60 
درصد زائران حرم حسينى تاكنون از مرزهاى 
يادشده به داخل كشور بازگشته اند و اين روند 
و همچنين ارائه خدمات باهدف هموارسازى 

مسير بازگشت از طرف مسئولان ادامه دارد. 
مرز بين المللى مهران به عنوان قدمگاه زائران 
عتبات عاليات از ابتداى ماه صفر تاكنون ميزبان 

بيش از 50 درصد زائران اربعين بود.

 استقرار اتوبوس در مرزها
پيش بينى ناوگان حمل ونقل موردنياز ازجمله 
مهم ترين ضرورت هايى است كه براى بازگشت 
زائران از مدت ها قبل پيش بينى  شــده است. 
ســخنگوى ســتاد مركزى اربعين در همين 
خصوص از پيش بينى 1400 دستگاه اتوبوس 
در مرزها خبر داد و گفت:  همه متصديان ستاد 
مركزى اربعين فعاليت دارند و مرتب مسائل و 
مشكلات مرزها را رصد مى كنند، بار ترافيكى 
تردد زائران روان گزارش  شــده اســت و تمام 
امكانات نيز براى پذيرايى و اسكان زائران مهيا 

است.
شــهريار حيدرى افــزود: اتوبوس ها در مرزها 
حضــور دارند و به محــض ورود زوار، آن ها را 
انتقال مى دهند و اتوبوس هاى ديگر جايگزين 
مى شوند. تاكنون مشكلى در انتقال زوار پيش 
نيامده است و زوار معطل اتوبوس و مينى بوس 
نشــده اند. موكب ها و محل هاى اسكان تا روز 
دوشنبه برقرار هستند و ارائه خدمات دارند و 

زائران براى بازگشت عجله نكنند.
وى افزود: با توجه به وضعيت موجود در حال 
حاضر، 1100 اتوبوس در مــرز مهران، 200 
اتوبوس در شــلمچه و به همين ميزان نيز در 

مرز چذابه مستقر هستند.

 انتقال رايگان زائران 
رئيس ستاد اربعين نيروهاى مسلح نيز گفته 
است: تعدادى ناوگان در كربلا پيش بينى شده 
كــه زوار را به صورت رايــگان به مرزها انتقال 

مى دهد.
به گفته سردار سيد مجيد مير احمدى تعداد 
قابل توجهى اتوبوس و خودروهاى مطمئن كه 

مى تواند، جمعيت را منتقل 
كند، در آن سوى مرز توسط 
ســپاه پيش بينى شــده كه 
به طور رايگان زوار را از كربلا 
بــه مرزها منتقــل مى كند 
در اين ســوى مرز نيز بيش 
از 700 دســتگاه اتوبــوس 

آماده سازى شده است.
وى ابراز كرده است: تعدادى 
خودرو نيز پيش بينى شده كه 
زائران را از مرز مهران تا پايانه 
بركت كه 11 كيلومتر است، 

منتقل كند.

 خودپردازها پول ندارند 
مير مسعود حسينيان هم با 
اشاره به اينكه موج برگشت 
زوار اوج گرفته، گفته است: 
در حال حاضر شمار زيادى 

از زوار در كربلا حضور دارند و جمعيت متراكم 
اســت و با توجه به حجم زوار و كمبود مالى 
دستگاه هاى خودپرداز مشــكلى در ارائه پول 
ايجاد شــده است.سركنســول ايران در عراق 
افــزود: در حال پيگيرى هســتيم تا ظرفيت 
خودپردازها افزايش يابد و مشــكل مالى زوار 
حل شــود. همچنان با مشــكل گمشدگان 
روبه رو هســتيم؛ تعداد زيــادى از افراد بدون 
شناســايى موكب ها خارج شــده اند و وسايل 
خود را در موكب ها جاگذاشــته اند، به زائران 

توصيه مى كنيم تا در حفظ 
و حراســت گذرنامــه خود 
بكوشــند و مديريــت پول 

داشته باشند.
 برخورد با عاملان ناامنى

بــه گفته جانشــين پليس 
آگاهى نيروى انتظامى بيش 
كاركنــان  از  نفــر  از 400 
پليس آگاهى اعم از ستادى 
و سراسر كشور در قالب 71 
گروه از گشت هاى خودرويى 
و موتورســوار محســوس و 
استان هاى  به  نامحســوس 
هدف بــراى تأمين امنيت و 
تســهيل تردد زائران اربعين 
بــه پايانه هاى مــرزى اعزام 

شده اند.
افزود:  منفرد  مسعود  سردار 
طى اين مــدت، كارآگاهان 
پليس، مأموريت هاى محوله را درزمينه كشف 
خودروهاى ســرقتى، دســتگيرى سارقان و 
استرداد اموال به مالباختگان، انهدام باندهاى 
حرفه اى جيب بر، كيف قــاپ زن و همچنين 
شناســايى و ارجاع ســارقان تحت تعقيب به 
مقامات قضايى را به نحو احسن انجام داده اند و 
نيروى انتظامى تمام توان خود را براى آسايش 
و احســاس امنيت زائران گذاشــته تا آن ها با 
آسايش و طيب خاطر به زيارت رفته و صحيح 

و سالم به كشور بازگردند.

ســردار منفرد تأكيد كرد: پليــس آگاهى در 
بازگشــت زوار به ايران نيــز از ورود كالاهاى 
قاچــاق و ممنوعه جلوگيــرى مى كند. افراد 
ســودجو با سوءاســتفاده از نيت پاك زائران 
بــا وعده هاى دروغين و كلاهبــردارى در امر 
تهيــه رواديد از آن ها اخاذى مى كنند. نظارت 
بر نحوه عملكرد كسانى كه در اين پاركينگ ها 
كار مى كنند نيز بر عهده پليس آگاهى است و 
كارآگاهان به صورت شبانه روزى تلاش مى كنند 

تا اموال مردم در امان باشد.

 زائران عجله نكنند
در همين حال اســتاندار ايلام ضمن اينكه از 
زائران خواســت تا در هنگام بازگشــت عجله 
نكنند به زائران اطمينان خاطر داد كه تمامى 
تمهيدات لازم براى پذيرايى آن ها در مســير 

بازگشت انديشيده شده است.
قاسم سليمانى دشتكى به زائران توصيه كرد 
تا سفر برگشــت را مديريت كنند و ازآنجاكه 
در اين سفر پياده روى و ناهموارى هاى در طى 
مسير كشور عراق در آن ها احساس خستگى 
ايجاد كرده است، ضرورتى ندارد كه به محض 
رسيدن به مرز به سمت شهرهاى خود حركت 
كنند.وى گفت: زائران مى توانند، استراحت و 
اسكان در زمان برگشــت داشته باشند و در 
اين راســتا به تعداد كافى مجتمع هاى دولتى 
و خصوصى، مســاجد، تكايا، ورزشــگاه ها و 
مــدارس را براى اســكان و اســتراحت آن ها 
مهيا شده است.اســتاندار ايلام بيان كرد: در 
خصوص خدمات رسانى، 200 موكب عمومى 
براى خدمات رســانى با امكانات فراوانى كه در 
اختيار موكب ها قرار داديم، مهياى پذيرايى از 
زائران هستند وعلاوه بر اين 180 آشپزخانه در 
راســتاى پذيرايى از زائران تدارك ديده  شده 
اســت.وى عنوان كرد: بنابراين ازنظر امكانات، 
تغذيه موكب هــا، آشــپزخانه هاى خانگى و 
امكانات  به اندازه كافى  ازنظر اســتراحتگاه ها 
فراهم و مهيا اســت. ازنظر خدمات پزشــكى 
نيز بيمارســتان هاى صحرايى بسيار مجهزى 
در سراسر مســير براى خدمات رسانى تدارك 
ديده شده به گونه اى كه در طول مسير هر پنج 
كيلومتر يك گروه امداد و نجات و اورژانس با 
تمام امكانات در مسير راه مستقر هستند از اين 
رو درخواســت دارم، زائرين گرامى باحوصله و 

آرامش حركت كنند.

��ر ��ر
 ورود خودروهاى آفرود به منطقه 

گردشگرى مرنجاب ممنوع

كاشان: اداره ميــراث فرهنگى، صنايع دستى و گردشگرى 
شهرســتان آران و بيدگل در شمال اســتان اصفهان ورود 
خودروهــاى دو ديفرانســيل و آفرود به كويــر مرنجاب را 

ممنوع كرد.
آفرود، رانندگى خارج از جاده اســت كه به عنوان شاخه اى 
از ورزش اتومبيلرانــى با اســتفاده از خودروهاى قدرتمند 
دو ديفرانســيل و شاســى بلند در مســيرهاى سخت گذر 

كوهستانى، جنگلى و بيابانى انجام مى شود.
جواد صديقيان مدير ميراث فرهنگى آران و بيدگل در اين 
خصوص اظهار داشت: بر اساس دستور كتبى دادستان آران 
و بيدگل ورود موتورســيكلت هاى ســنگين و خودروهاى 
دو ديفرانســيل و تورهــاى فاقد مجوز رســمى به مناطق 
گردشگرى كويرى اين شهرستان شامل ابوزيدآباد، سيازگه، 

يخاب، چاه عروس بويژه مرنجاب ممنوع است.

 مازندران ميزبان
نمايشگاه كتاب شد

ســارى: نمايشــگاه بزرگ كتاب امروز بــا حضور جمع 
كثيرى از صاحبان قلم و انديشه افتتاح مى شود.

رئيس اداره فرهنگ و ارشاد اسلامى گفت: اين نمايشگاه 
از شــنبه 20 آبان به مدت يك هفته براى فعالان فرهنگ 
و هنر و دوســتداران حوزه نشر فعاليت خود را آغاز كرده  

است.
حميدرضا عشريه بابيان اينكه سارى در حوزه كتابخوانى 
نقش آفرين اســت، افزود: اين نمايشگاه با تخفيف 15 تا 
40 درصــدى براى عموم در ميدان امام ســارى مجتمع 

فرهنگى هنرى ارشاد اسلامى مازندران داير شده است.
رئيس ارشــاد ســارى با تأكيد بر دعوت اصحاب رسانه از 
مردم براى حضور در نمايشــگاه كتــاب مازندران، افزود: 
كتب عرضه شده در نمايشگاه از واژگان و ويرايش جديدى 
برخوردار بوده و كتب ســال 96 بيشتر در اين نمايشگاه 

عرضه  شده است.

ارائه خدمات تا بازگشت آخرين زائر ادامه دارد

 بازار مادربزرگ ها بازگشت خيل عاشقان به خاك وطن 
در چابهار جاذبه اى گردشگر پسند

زاهدان-حيدر ســرايانى: مركز سنتى خريد معروف به 
«بلَّوكانى بازار» (بــازار مادربزرگ هــا) در چابهار جاذبه اى 
گردشگر پسند در دل شهر است كه خريدوفروش روزانه در 
آن از بازارهاى لوكس و غرفه هاى منطقه آزاد و ساير اماكن 
كسب كمتر نيست.بازار ســنتى و قديمى بلّوكان در هفت 
بازارچه بزرگ و كوچك در محدوده خيابان اصلى شهر چابهار 
رونق بســيار خوبى دارد و روزانه هزاران نفر از افراد محلى از 

شهرها و روستاهاى همجوار از اين بازار خريد مى كنند.
وجود دستفروشــان زن كه بيشترشــان را زنان ميانسال و 
ســالخورده بلوچ تشكيل مى دهند، سبب شــده تا اين بازار 
بانام بلّوكان(مادربزرگ ها) مشــهور شــود و اغلب مشتريان 
آنان نيز زنان هستند.در اين بازار انواع لباس هاى زنانه و لوازم 
مورداستفاده در دوخت لباس زنان نظير كاموا، آيينه، سريگ 
يا روســرى، مُهرگ، تپّه، انواع كفش و پوشــاك، بدليجات، 
داروهاى گياهى بومى و خارجى بــراى انواع امراض، طلا و 
جواهر، ميوه، پخت خوراكى هايى نظير پكورا و سمبوســه، 
مواد غذايى، اسباب بازى كودكان، لوازم خانگى و غيره عرضه 
مى شود.اين بازار شبيه بازارهاى سنتى ساير شهرهاى ايران 
اســت و در آن ها صنايع دســتى مثل ســوزن دوزى و لوازم 
موردنياز آن، پارچه هاى مناســب بــراى لباس هاى بلوچى، 
هندى و پاكستانى عرضه مى شود كه براى مسافران خارج از 
استان جذابيت خاصى دارد.سمينه جدگال يكى از شهروندان 
چابهارى مى گويد: بازار بلّوكان مكان خوبى براى خريدوفروش 
است و روزانه هزاران نفر از آن خريد مى كنند، ولى هنوز بعد 
از گذشــت ســال ها نظم خاصى ندارد و در راهرو، كولرهاى 
گازى پنجره اى نصب شــده كه در فصل گرما و شرجى، باد 
گرم كولرها، مشترى ها را بشدت اذيت مى كنند.رئيس شوراى 
اسلامى شهرستان چابهار در اين زمينه اظهار مى كند: چابهار 
علاوه بر آثار تاريخى، گردشگرى و طبيعى مكان هايى نظير 
بلّوكان بازار دارد كه براى گردشگران داخلى و خارجى جذاب 
است.معين الدين سعيدى مى افزايد: در نظر گرفتن پاركينگ 
و ســاماندهى پارك خودرو و موتورسيكلت در بلّوكانى بازار 
ضرورى اســت و بايد شــهردارى دراين باره اقدام هايى را در 

دستور كار قرار دهد.
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اراك افزون بر 
نيم ميليون نفر 

را در خود جاى 
داده است و مانند 

بسيارى از شهر هاى 
كشور با آلودگى 
هوا و ريزگردها 

دست و پنجه نرم 
مى كند

بــرش

 60 درصد زائران 
حرم حسينى 

تاكنون از مرزهاى 
يادشده به داخل 

كشور بازگشته اند و 
اين روند و همچنين 

ارائه خدمات 
باهدف هموارسازى 

مسير بازگشت از 
طرف مسئولان 

ادامه دارد

بــرش

گزارش

اراك كلانشهر اراك مركز استان مركزى افزون 
بــر نيم ميليون نفر را در خود جاى داده اســت و 
مانند بســيارى از شهرهاى كشور با آلودگى هوا و 

ريزگردها دست وپنجه نرم مى كند.
اراك بنــا بــر گفتــه نماينده مــردم در مجلس 
شــوراى اســلامى به  ســبب جمعيت كم نه تنها 
داراى مترو نيســت، بلكه هيچ اعتبار مشــخصى 
در زمينه برطرف كردن آلودگى هواى اين شــهر 
پيش بينى نشــده و تنها اقدام در خصوص كاهش 
آلودگى هواى اراك در سال 87 بوده كه 10 سال 

از آن گذشته است.

 ميقان يكى از عوامل آلودگى 
نماينــده اراك، كميجــان و خنــداب در مجلس 
شوراى اســلامى با تأكيد بر اين موضوع كه تنها 
خودروها به آلودگــى اراك دامن نمى زنند، اظهار 
داشــت: در طرح كاهــش آلودگى هــواى اراك 
متأسفانه در حوزه بيابان زدايى اعتبارى ديده نشده 
چراكه قطعــاً ريزگردهايى كه از منطقه ميقان به 
سمت اراك درحركت است در آلودگى هواى اراك 

بسيار مؤثر است.
على اكبر كريمى با توجه به اينكه در اراك فضاى 
بيابانى كويــر ميقان پهنه وســيعى دارد، افزود: 
حدود 38 هزار هكتار فضــاى بيابانى اطراف اين 
تالاب است و در سال هاى گذشته در مساحت 20 
هزار هكتار از اين منطقه عمليات تثبيت شن هاى 

روان انجام شده و مابقى نيازمند كار جديد است.
كريمى خاطرنشــان كرد: موضوع آلودگى اراك و 
مسائل و مشكلات ناشــى از آن  يك درد تاريخى 
است كه در اين شهر ايجادشده و نفس هاى مردم 

را به شماره انداخته است.

 مصوبه اى كه زمين مانده است
وى اجراى مصوبــه ايجــاد 1000 هكتار فضاى 
ســبز در شهر اراك را كه 10 سال پيش در خلال 
طرح جامع كاهش آلودگى هواى اراك به تصويب 
رسيده، يكى از ضرورت هاى اين شهر عنوان كرد 
و افزود: متأســفانه اين طرح باگذشت 10 سال بر 

زمين مانده است.
وى تصريح كرد: در ســال هاى گذشته در برنامه 
سوم و چهارم توســعه، تلاش هاى بسيارى انجام 
شــد، اما متأســفانه نام اراك در كنار هفت شهر 

آلوده درج شد.
كريمى بيــان كرد: اراك به  ســبب جمعيت كم 
نه تنهــا داراى مترو نيســت، بلكه هيــچ اعتبار 
مشــخصى درزمينه برطرف كردن آلودگى هواى 
اين شهر پيش بينى نشده و تنها اقدام در خصوص 
كاهش آلودگى هواى اراك در سال 87 بود كه 10 

سال از آن گذشته است.
وى ادامــه داد: بايد تلاش كنيم، 
اعتبــار ويــژه اى بــراى تقويت 
حمل ونقل عمومى ايجاد شود تا 
خسارت ســال هاى عقب ماندگى 

جبران شود.
وى عنوان كــرد: درزمينه پايش 
ايســتگاه هاى سنجش  آلودگى، 
آلودگــى نصب شــده، امــا تنها 
پنــج فاكتور را پايــش مى كنند 
ســنجش  ديگر  فاكتور هــاى  و 
نمى شــود كــه لازم اســت اين 
به روزرسانى  و  تقويت  ايستگاه ها 

شوند.
كريمى خاطرنشان كرد: درزمينه 
ايرالكو و بدعهدى هايى كه داشته 
و دارد، بايد تصميم عاجل گرفته 
شــود و ايرالكو بايــد در ايجاد 

فضاى ســبز و عوارض آلايندگى اين كشــور در 
بخش محيط زيســت اراك هزينه كنــد نه اينكه 
ســود هاى بســيارى در مجامع اين واحد صنعتى 

تقسيم شود.

 خودروها عامل اصلى آلودگى 
اســتان مركزى گفت:50  مديركل محيط زيست 
درصد آلودگى هواى اراك مربوط به خودروها، 25 
درصد مربوط بــه صنعت و 25 درصد هم مربوط 
به گردوغبار اســت كه با تكميل كنارگذر شمالى 
اراك، حجــم بالايــى از آلاينده هــاى خودرويى 

كاهش مى يابد.

ســعيد محمودى افــزود: حجم 
بــالاى خودرو هــاى تحميلى به 
شهر اراك سلامت شهروندان را 

به خطر انداخته است.
نيمه  اظهار داشــت: طــى  وى 
نخست ســال جارى، شهر اراك 
36 روز وضعيت ناسالم را تجربه 
كرده كه نســبت به مدت مشابه 
ســال گذشــته، كاهش داشته 

است.
عمــده  اينكــه  بابيــان  وى 
معلق  ذرات  اراك  آلاينده هــاى 
هســتند، افــزود: همچنين طى 
هفت مــاه ابتداى ســال جارى 
178 روز شــرايط هوا سالم، 36 
روز آلوده براى گروه هاى حساس 
و دو روز هم ناســالم براى همه 

گروه ها بوده است.
مديركل محيط زيست استان مركزى، تأمين اعتبار 
و پيگيرى گازرســانى كوره هاى آجرپزى، افزايش 
ســوخت گاز طبيعى و كاهش سوخت مازوت در 
نيروگاه شازند، پيگيرى در خصوص افزايش حقابه 
تالاب ميقان از محل پســاب تصفيه خانه، بررسى 
زيست محيطى شركت ايرالكو را بخشى از مصوبات 
اجراشده در كارگروه آلودگى هواى اراك بيان كرد.

وى خاطرنشــان كرد: در اين زمينه با هماهنگى 
شــركت ايرالكو، سال 94 خط ســه اين كارخانه 
تعطيل و بهينه ســازى آن انجام شــد، خط چهار 
هم ســال گذشته، تعطيل شــد و هم اكنون بحث 

بهينه سازى خط پنج در حال انجام است.

به دليل افزايش گردوغبار و آلايندگى
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قدس از فرصت ها و تهديدهاى محصول راهبردى خراسان گزارش مى دهد

روزگار سـياهى طـلاى سـرخ
فاطمه معتمدى   گفته مى شود در كشور 
هيچ محصول و كالايى به اندازه زعفران براى 
صادرات داراى مزيت نيست و از سوى ديگر 
ايران يكه تاز توليد كمى و كيفى زعفران در 
دنياست؛ به طورى كه توليد كننده حدود 96 
درصد طلاح ســرخ جهان، آن هم بيشتر با 
محوريت استان هاى خراسان رضوى و جنوبى 

است.
گرچه خشكسالى و محدوديت هاى منابع آبى، 
كشت اين محصول پر بازده با نياز آبى اندك 
را در مناطق مختلف كشــور گسترش داده 
اســت و اين مى تواند در صورت برنامه ريزى 
ارزش افــزوده زيادى را عايــد اقتصاد داخل 
بكند، اما همچنان طلاى ســرخ با مسائل و 
مشكلاتى مانند صادرات فله اى، توجه نكردن 
به سليقه مصرف كننده جهانى و عرضه نشدن 
با بسته بندى هايى متناسب با سليقه و ذائقه 
مصرف كننده، نوســانات قيمت و پيدا شدن 

رقباى جهانى مواجه است.
اين مسائل و مشــكلات در حالى وجود دارد 
كه حدود هشــت سال پيش شــوراى ملى 
زعفــران كــه مركزيت آن با اتــاق بازرگانى 
صنايع و معادن خراسان رضوى است، ايجاد 
و راه اندازى شــد و مقرر بود همه موضوعات 
مرتبــط با طلاى ســرخ ايــران از اين كانال 

هدايت و پيگيرى شود.

 راه كارهايى كه اجرا نمى شود
دبير شــوراى ملى زعفران در ارزيابى كارنامه 
اجرايى اين شــورا اظهار داشــت: نكته قابل 
توجه اين اســت كه كار شوراى ملى زعفران 

اجرا نيست، بلكه سياست گذارى است.
فرشــيد منوچهرى با اشــاره بــه عضويت 
تشــكل ها در شــوراى ملى زعفران افزود: 
شــورا مشــكلات و مســائل طلاى سرخ را 
رصد و بعد از كار كارشناسى به دستگاه هاى 
اجرايى اعلام مى كند. به عنوان نمونه، گاهى 
انتقاداتى در خصوص كيفيت زعفران مطرح 
بود كه شــورا طرح بهبود كيفيت زعفران را 
تهيه و در اختيار وزارت جهاد كشــاورزى و 
سازمان توســعه تجارت ايران قرار داد، كه 
خروجــى اجراى اين طرح طى مدت اجراى 
آزمايشــى براى توليد زعفران يك دست و 
يك رنگ و مناســب براى صادرات موفقيت 

آميز بود.
وى در خصوص شناسنامه دار كردن زعفران 
نيز گفت: شــوراى ملى زعفران در راســتاى 
روش شناسنامه دار كردن زعفران ورود يافت، 
اما تا آنجايى كه ما خبر داريم اين طرح توسط 
دستگاه هاى اجرايى ذى ربط عملياتى نشد؛ 
با اين حال بارها در جلســات و مكاتبات اين 

مسئله يادآورى مى شود.
وى با اشــاره به اينكه چرايى اجرايى نشدن 
روش شناســنامه دار كردن زعفــران را بايد 
از مســئولان بپرســيد، تصريح كرد: شورا به 
وظيفه خود براى ارائه راهكار براى حل مسائل 
مرتبــط با زعفران اقــدام و راه حل ها، طرح 
و پيشــنهادات را به وزارت جهاد و ســازمان 
توســعه تجارت ارائه مى دهد، حالا اينكه چرا 

اجرايى نمى شود را بايد آنان پاسخ دهند.

 توجه به فرهنگ خريد 
وى ادامه داد: اگر قرار اســت زعفران در سبد 
كالاى مصــرف كننده جهانى قــرار بگيرد، 
بايد به فرهنگ مصرف كننده در كشورهاى 

مختلف توجه شــود به عنوان مثال مصرف 
كننده ايرانى مثقالــى خريدارى مى كند؛ در 
حالى كه برخى كشورها گرمى و حتى كمتر 
از يك گرم خريدارى مى كنند، بنابراين در امر 
بسته بندى زعفران براى صادرات بايد به اين 

موارد توجه شود.
وى ادامــه داد: حال اگر فرضاً صادر كننده اى 
قصــد صادرات 100 كيلو زعفران را داشــته 
باشد، اگر آن را به صورت يك كيلويى صادر 
كند مى شود 100 بســته كه در كوتاه ترين 
زمان، بســته بندى و پس از دريافت تأييديه 
استاندارد و اداره نظارت، صادر مى شود. وزن 
اين 100 كيلو با احتســاب بســته بندى در 

نهايت 120 كيلو مى شــود، 
ضمــن اينكــه بــه محض 
صــادرات، تاجر پول خود را 

مشترى دريافت مى كند.
دبير شــوراى ملى زعفران، 
خاطرنشــان كرد: حال اگر 
قرار باشد اين 100 كيلو در 
پنج گرمى  بندى هاى  بسته 
(يــك مثقال) صادر شــود، 
اين ميزان زعفران 25 هزار 
بسته مى شــود و براى نوع 
يــك گرمــى آن 100 هزار 
بسته مى شــود كه وزن اين 
100 كيلــو در 100 هــزار 

بسته بندى خاص و شكيل 100 كيلو مى شود 
كه اولا هزينه بسته بندى زيادى را مى طلب، 
ضمن اينكه بيمه و حمل و نقل هوايى كرايه 
حمل يك تن را دريافت مى كند؛ در حالى كه 
وزن زعفران 100 كيلو بوده اســت و از همه 
مهم تــر اينكه تاجر و صــادر كننده به دليل 
اينكه زعفران با بســته بندى هاى گرمى بايد 
در فروشگاه هاى زنجيره اى عرضه و به فروش 
رســد، ديرتر به پول خود مى رسد؛ بنابراين با 
توجه به اين مسائل، صادر كننده كمتر رغبت 
مى كند كــه زعفران را در بســته بندى هاى 

كوچك عرضه كند.
منوچهرى با اشاره به اينكه شناساندن زعفران 
ايرانى در كشورهاى خارجى نيازمند تبليغات 
اســت،اذعان داشــت:پرداخت اين هزينه ها 
خارج از توان صادركنندگان اســت، بنابراين 
دولت با مهيا كردن زير ساخت ها بايد به اين 

مسئله ورود يابد.
وى با تأكيد بر اينكه اگــر عزم جدى وجود 
داشته باشــد، اين مســائل قابل حل است، 
گفــت: در دنيــا اين شــناخت كــه ايران 
و  دارد  را  زعفــران  نــوع  مرغوب تريــن 
مى فروشد،وجود دارد، پس دولت بايد امكانات 

مالى را فراهم كند.

  نبود حمايت تأثيرگذار دولت
وى در ايــن باره كه كمك هاى دولت چگونه 
قابل ارزيابى است،افزود:حمايت آنچنانى كه 
بخواهد تأثيرگذار باشد، نديديم و اگر صادرات 
زعفران افزايش داشــته است، نتيجه تلاش 
بخش خصوصى و شــوراى 

ملى زعفران بوده است.
وى در خصــوص افزايــش 
رقباى جهانــى ايران در امر 
توليد زعفران، خاطرنشــان 
كرد:اگر برنامه وجود داشته 
را  تهديدها  تمــام  باشــد، 
مى توان بــه فرصت تبديل 
كــرد، در غير ايــن صورت 
رقيب هم يك  ضعيف ترين 

رقيب جدى خواهد بود. 
عنوان  داد:بــه  ادامــه  وى 
اســپانيا در  زمانى  نمونــه 
حوزه توليــد زعفران فعال 
بود، اما بعد از اينكه متوجه شــد قيمت تمام 
شده اين محصول در اين كشور فرضاً 1700 
دلار است، در حالى كه نوع ايرانى را مى تواند 
به نرخ 1200 دلار خريــدارى كند از توليد 
منصرف شد. بنابراين بايد در خصوص زعفران 

با برنامه اقدام كرد.
وى درباره افزايش كشــت زعفران در كشور 
و ورود شــهرهاى مختلف براى كشــت اين 
محصول، تصريح كرد:بــا توجه به اينكه نياز 
آبى كشت زعفران اندك است و نيز به دليل 
محدوديت منابع آبى در كشور و ارزش بالاى 
اقتصادى زعفران، مناطق مختلفى به موضوع 
كشــت اين محصول روى آورده اند كه اقدام 

خوبى است، مشروط به اينكه با برنامه باشد.
دبير شوراى ملى زعفران با طرح اين پرسش 
كه بــراى افزايش مصرف زعفــران در دنيا، 
كشــور چه برنامه اى دارد،اضافه كرد:زعفران 

داراى ده ها خواص اثبات شده علمى از جمله 
درمان كننده آلزايمر، پاركينسون و رفع ضعف 

عمومى بدن است.

 جاى خالى نوشابه زعفرانى
وى با اشــاره بــه تبليغات براى اســتفاده از 
نوشــابه هاى انرژى زا كه البتــه همه داراى 
كافئين هســتند،گفت:اين در حالى اســت 
كــه زعفــران بزرگ تريــن آرامــش بخش 
اعصاب،نشاط آور، ضد سرطان است، حال اين 
پرسش مطرح اســت كه چرا در حوزه توليد 
نوشــابه زعفرانى كشور ورود نيافته است، در 
حالى كه عرضه آن در كشورهايى اروپايى كه 
تمايل بالايى براى مصرف نوشابه هاى انرژى زا 
دارند، مى تواند بازار داغ و خوبى براى كشــور 

ايجاد كند.
وى در ايــن باره كــه چــرا صادركنندگان 
طلاى سرخ براى توليد نوشابه زعفرانى ورود 
نمى كننــد، گفت: اين مهــم نيازمند هزينه 
و صرف ســرمايه گذارى و تبليغات اســت، 
بنابراين دولت بايد چتــر حمايتى خود را با 

ايجاد و گسترش زيرساخت ها فراهم كند.
منوچهــرى درباره خريــد تضمينى زعفران 
يادآورشد:هر چند خريد تضمينى زعفران آغاز 
شده است، اما معتقدم هيچ منطقى براى اين 
كار وجود ندارد.ببينيد فرضاً 300 تن زعفران 
توليد شده اســت، حال اگر دولت 10 درصد 
اين ميزان را به نرخ تقريبى 5 ميليون تومان 
خريدارى كند، بايــد 150 ميليارد تومان به 
زعفرانــكاران بپردازد.حال نكته اين اســت 
كه دولت همين مبلــغ را به صادركنندگان 
در قالب تســهيلات با نرخ ســود يك رقمى 
بپردازد، مشــروط به اينكه ميزان صادرات را 

صادركننده افزايش دهد.
وى تأكيــد كرد:اين پيشــنهادات همواره در 
جلسات شوراى ملى زعفران مطرح مى شود، 

ولى از اجرايى شدن آن خبرى نيست. 

در دنيا اين شناخت 
كه ايران مرغوب ترين 

نوع زعفران را دارد 
و مى فروشد،وجود 

دارد، پس دولت 
بايد امكانات مالى را 

فراهم كند
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آب و �وا
  هواى خراسان رضوى سرد مى شود

قدس: اداره كل هواشناسى خراسان رضوى اعلام كرد: نقشه هاى 
پيش يابى و خروجى مدل هاى هواشناسى نشان دهنده كاهش 
ميزان ابرناكى آســمان بوده و از اوايل امشب اثر گذارى سامانه 
بارشى بر جو استان، مجدداً افزايش ابر را بهمراه خواهد داشت.  
براين اســاس از يكشنبه تا سه شنبه اوايل صبح افزايش شدت 
وزش باد، براى پاره اى نقاط بخصوص مناطق شمال غرب و غرب 
بارش باران پيش بينى مى شود. همچنين روند كاهش نسبى 
دماى هوا از يكشنبه آغاز و تا سه شنبه ادامه خواهد داشت. هواى 
امروز مشهد ،صاف بعدازظهر افزايش شدت باد با احتمال گرد و 

خاك بتدريج افزايش ابر پيش بينى مى شود.

��م �وم

 گويا شــهردار منطقه 2 هنوز از دارالخلافه خارج نشده و 
اين جوى آدمكش را در توس 69 نديده اســت. ادامه خيابان 
نبى پور تا كال زركش هم خاكى رها شده و از خيابان كشى 
خبرى نيســت. تا كى اهالى منتظر ســاخت خيابان تا كال 

زركش باشند؟ 9625...915 
 بازى با جان بيماران سرطانى به چه قيمتى؟ چرا ورود قانونى 
داروى هرسپتين ممنوع شده، با اينكه جزو موارد تحريمى نيست؟ 
منافع چه كسانى كم مى شود؟ مشكلات بيماران سرطانى، يكى 
دوتا نيســت و جزو بيماران خاص هم محسوب نمى شوند. اگر 
داروى ايرانى كيفيت دارد، چرا مسئولان براى خانواده خود داروى 

اصلى را دريافت مى كنند؟ 5488...930 
 شهردار مشهد مقدس؛ چرا فرق بين پايين شهر و بالاشهر 
زياد است؟ ميزان فضاى سبز بالاشهر و حتى بلوارهاى بالاشهر 
از زمين تا آســمان فرق دارد. از حــرم مطهر رضوى تا آخر 
بلوارطبرسى شمالى بيشترين جمعيت شهر را دارد. خواهش 

مى كنم به پايين شهرهم توجه كنيد. 2099...933  
 چند ســالى است كه شــهردارى درمناطق مختلف شهر 
نسبت به بهسازى وسنگ فرش معابر اقدام كرده و در برخى 
موارد شاهد آن هســتيم كه سنگفرش ها براى چندمين بار 
ترميم و حتى تعويض شده است، اما گويا انتهاى بلوار اماميه 

در قاسم آباد جزو شهر نيست. 3756...915 
 لطفاً اگر مقدور است، نورافكن يا چند تير چراغ برق در اول 
شهرك صنعتى توس به سمت فاز يك قرار دهيد چون واقعاً اين 
مسير، تاريك و براى عابران و رانندگان بسيار خطرساز است و 

كمتر كسى جرئت عبور از اين مسير را دارد. 3750...910 
 اتحاديه تاكســى تلفنى ها جديداً گير داده به آژانس ها كه 
ماشين ها همگى داراى خط كشى و كارت مجوز باشند. البته 
30 هزار تومان هم مى گيرند. توى اين بازار خرابى بهتره كه 
به اين تاكسى اينترنتى ها كمى گير بدهند كه نه خط كشى 

دارند نه مجوز درستى. 8604...915 
 آيا شهردارى بين محدوده چراغچى3و 5 مسئولى ندارد؟ 
متأســفانه برخى مكانيكى ها از يك طرف هر روز صد معبر و 
جلوى خانه ها ماشين پارك و تعمير مى كنند و از طرفى هر 
شب روغن سوخته هاى ماشين ها را جلوى خانه هامى سوزانند 

و باعث آلودگى و مردم آزارى مى شوند. 2065...933 
  اين قدر مسئولان از كمبود آب مى گويند، درست؛ ولى در بلوار 
شهيد رستمى روبه روى كوى كارمندان تعويض چمن را ببينيد. 
كارمنــدان اول مقابل نانوايى چمن پارك را بارها ديدم به صورت 
غرقابى آب مى دهند. به خودمان رحم كنيم تا خداى رحمان نيز به 
ما رحم كند. جهت اطلاع شهردارى و سازمان آب. 2378...915

يك مسئول هشدار داد
  افزايش شيوع كم تحركى در بين 

زنان خراسانى
نيشابور - خبرنگار قدس: تحقيقات انجام شده در سال 
2008 در منطقه خراسان (رضوى، شمالى و جنوبى) نشان 
از افزايش شيوع چاقى و كم تحركى در زنان خراسانى بيش 

از مردان  اين منطقه دارد.
رئيس دانشــكده علوم پزشكى نيشــابور در نشست مجمع 
خيرين ســلامت بانوان اظهار كرد: امــروز در جامعه ايران 
چهار عامل خطر  چاقى، فشــار خون، ديابت و كم تحركى 
از عواملى اند كه زمينه ســاز چهار گروه از بيمارى ها مانند 
بيمارى هاى قلبى عروقى، سرطان ها، بيمارى هاى دستگاه 

تنفس و بيمارى هاى مزمن هستند.
دكتر محســن عظيمى نــژاد افزود: آمارها در كشــور هاى 
اروپايى، آمريكايى و شــرق آسيا گوياى اين است كه مردان 
بيشــتر از زنان به ديابت، فشــار خون و بيمارى هاى قلبى 
عروقى مبتلا مى شــوند، در حالى كه در كشور ايران عكس 

اين موضوع صادق است.
وى خاطرنشان كرد: تحقيقات انجام شده در سال 2008 در 
منطقه خراسان (رضوى، شمالى و جنوبى) نشان از افزايش 
شيوع چاقى و كم تحركى در زنان در منطقه خراسان بيش 
از مردان  دارد كه در كشورهاى پيشرفته ميزان چربى اطراف 

شكم و چاقى در مردان بيشتر از زنان است.
عظيمى نژاديادآورشد: در اين مطالعه ميزان ابتلاى زنان به 
سندروم متابوليك (مجموعه عوامل خطر بيمارى هاى قلب و 

عروق) و مرگ و مير ناشى از آن بيشتر از مردان بود.
عضو هيئت علمى دانشــگاه، اضافه كرد: بررسى هاى انجام 
شــده در اين مطالعه نشــان داد كه در زنان كم سواد و نيز 
در جمعيت شهرى  به دليل كم تحركى نسبت به جمعيت 
روســتايى، ميزان خطر ابتلا به اين بيمارى ها  بيشتر بود و  
ايــن موضوع گوياى نحوه طبخ غذا، مقدار كالرى مصرفى و 

ميزان نمك و شكر دريافتى بود.
عظيمى نژاد تأكيد كرد: بعد از بيمارى هاى قلبى عروقى و مرگ 
و مير ناشــى از آن، حوادث رانندگى و ترافيكى بيشترين آمار 
مرگ و مير را به خود اختصاص داده اســت در اكثر تصادفات 

عامل مرگ و مير بى توجهى راننده گزارش شده است.
وى  عنــوان كرد: هدف از طرح اين دو مســئله اساســى، 
اين اســت كه امروز ما بايد بيــش از پيش در زمينه تغيير 
ســبك زندگى (نحوه غذا خوردن و طبخ غذا، ميزان تحرك 
و رانندگى ايمن و...) فرهنگ ســازى كنيــم و با راه اندازى 
كمپين بانوان كه با نفوذ ترين فرد در هر خانواده اى محسوب 

مى شوند، مى توان اين فرهنگ سازى را پيش برد.
وى تصريــح كرد: اميدواريم با مشــاركت، همكارى و تعاملات 
بيشــتر بتوانيم براى شــهرمان در حوزه  بهداشت و درمان و 
اجتماعى شدن سلامت گام هاى بزرگى برداريم كه حضور بانوان 
دانشگاهى، تحصيلكرده و متنفذ نقش مهمى در اين امر دارند.

مخاطبان عزيز خرسنديم كه ارتباط دوسويه با اين 
رسانه در ارسال سوژه از سوى شما خوانندگان 
گرامى، با راه اندازى اين ستون به ثمر نشست، 

بنابراين اميدواريم مسئولان دستگاه هاى اجرايى با 
پاسخ خود، ما را در اين مسير همراهى كنند. شما 

مى توانيد از طريق سامانه پيامكى 300072305 با ما 
در تماس باشيد.

تســنيم   مديركل آموزش و پرورش خراســان  رضوى، گفت: مشكلى براى 
تعطيلى مدارس مشــهد بر اثر آلودگى هوا نداريــم، اما مهم ترين چالش ما اين 
اســت كه اطلاع رســانى در زمينه شــاخص آلودگى هواى مشهد به آموزش و 

پرورش ديرهنگام است.
عليرضا كاظمى افزود: يكى از مباحث مهم در مشــهد كه نگرانى هايى را ايجاد كرده 
آلودگى هواســت و زمانى كه اين بحث ايجاد مى شــود، طبيعتاً بيانگر اين است كه 
مشــكلاتى در برخى بخش ها مثل نبود زيرســاخت حمل و نقل و ترافيك و نهادينه 

سازى فرهنگ ترافيك وجود دارد.
وى افزود: همه اين ها دســت به دســت هم مى دهد تا آلودگى هوا كاهش يا افزايش 
يابد؛ دستورعمل هاى مقابله با آلودگى هوا در اجرا دچار چالش هايى است؛ در استان 
خراسان  رضوى نيز كارگروه آلودگى هوا وجود دارد و همفكرى هاى نزديكى از سوى 
اداره كل آموزش و پرورش خراســان رضوى با اين كارگروه كه مسئوليت آن با آقاى 

مقدورى است، وجود دارد.
كاظمى افــزود: يكى از دغدغه هــا در آلودگى هوا بحث ســلامتى دانش آموزان 
اســت كه نگرانى نخســت آموزش و پرورش نيز اســت و آموزش و پرورش هم 
اقدام هاى لازم را براى ســلامتى بچه ها و دانش آموزان انجام مى دهد و خودش را 
مكلف مى داند در حوزه هاى مختلف با تمهيد شــرايطى مثل تعطيلى فعاليت هاى 
تربيت بدنى، ســلامت دانش آموزان را تأمين كند، اين مهم را به مدارس نيز ابلاغ 
مى كنيم و اين وظايــف را در چارچوب قوانينى كه كارگروه مقابله با آلودگى هوا 

تنظيم كرده انجام مى دهيم.
وى با اشاره به چالش هايى كه در اين حوزه وجود دارد، تصريح كرد: شاخص آلودگى 
هواى مشــهد به عنوان مبناى تعطيلى مدارس بايد روز قبل و يا شب قبل به ما ارائه 
شود تا اطلاع رسانى كنيم؛ منتهى امكان پيش بينى آلودگى هواى روز بعد با توجه به 

امكانات موجود، مهيا نيست كه دقيقاً شاخص آلودگى را مشخص كند.
كاظمى تصريح كرد: يك روز براى مثال شــاخص 160 اســت و روز بعد 148 شده 
اســت؛ نكته مهم اين است كه شاخص آلودگى امروز نمى تواند مبناى تصميم گيرى 
براى روز بعد باشــد و روز بعد نيز اين شاخص دير به ما اعلام مى شود و ساعت هفت 
صبح امكان اينكه مدارس تعطيل شــود وجود ندارد؛ زيرا مردم برنامه  ريزى كرده اند 
و امكان اينكه دوباره دانش آموز برگردد نيست و اگر هم تصميم بر تعطيلى بگيريم، 

نگرانى هاى متعددى ايجاد مى كند. 
كاظمى تأكيد كرد: ما تابع تصميم كارگروه آلودگى هوا هستيم و اگر اين كارگروه به 
اين نتيجه برسد كه مدارس بايد تعطيل شود ما به اين تصميم تن مى دهيم، اما اگر 
تعطيلى مدرسه به گونه اى شــكل بگيرد كه شرايط آن موجود نباشد؛ گلايه هايى از 

سوى مردم شكل مى گيرد؛ در واقع فشارى كه به آموزش و پرورش در زمان تعطيلى 
مى آيد، بيشتر از فشار در زمان عادى است.

وى خاطرنشــان كرد: مسئله ديگرى كه مهم اســت اين است كه شاخصى كه ارائه 
مى شود «ميانگين» شــاخص آلودگى هواى شهر مشهد است و زمانى كه پايگاه هاى 
بررسى آلودگى هواى مشهد را بررسى مى كنيم، شاهد هستيم كه براى مثال شاخص 
يك پايگاه 135، ديگرى150 و پايگاه ديگر 148 است و قانوناً نمى توانيم ناحيه اى را 
كه زير شرايط هشدار و قرمز است، تعطيل كنيم و ميانگين نمى تواند مبناى تصميم 

يكسان براى كل شهر مشهد باشد.
مديركل آموزش و پرورش خراســان رضوى، اظهار داشــت: به عنوان متولى آموزش 
و پرورش حتماً نگران ســلامت دانش آموزان هســتيم، اما دغدغه تربيتى هم جزو 
دغدغه هاى اول ماست؛ هر روزى كه مدارس تعطيل شود خسارت هاى خيلى مهمى 
به آموزش كشــور وارد مى شود و جبرانش براى آموزش و پرورش سخت است و اگر 
براى تعطيلى و يا عدم تعطيلى مدارس وسواس داريم، براى اين مسئله است، وگرنه ما 
هم دغدغه هاى مردم و مسئولان را داريم و اگر دغدغه ما بيشتر نباشد، كمتر نيست؛ 

اما مسائل ديگرى را نيز مى بينيم.
وى با اشــاره به اينكه براى تعطيلى مدارس با كارگروه آلودگى هواى استان مشورت 
مى كنيم، تصريح كرد: كارگروه شاخصى ارائه مى كند و ما نيز مشورت مى كنيم و در 

نهايت تابع تصميم كارگروه هستيم.

مديركل آموزش و پرورش خراسان  رضوى

شاخص آلودگى به موقع اعلام شود، مدارس را تعطيل مى كنيم

  براى «ليلاهايمان» كه نان آورند...
ورود كودكان به چرخه آموزش هاى رسمى و مدرسه، علاوه 
بر يادگيرى خواندن و نوشــتن، كاركردهاى مثبت ديگرى 
هم خواهد داشت. كودكان بى شناسنامه، به دليل نداشتن 
مــدارك هويتى، اغلــب در محيطى بســته كار و زندگى 
مى كنند و به همين دليل در نخســتين گام دســتيابى به 

«توانمندى» كه كسب آگاهى است، متوقف مى شوند. 
در چنين شــرايطى، ورود كودكان به محيط هاى ديگر، از 
جمله مدرسه فرصتى ارزشمند براى ارتقاى سطح آگاهى و 
آشنايى آن ها با ديگران و جامعه را فراهم مى كند. به همين 
دليل، با تمام توان جنگيديم تا كودكان و نوجوانان شــاغل 
در كوره هاى آجرپزى در مدرســه ثبت نام شوند. اما در اين 
بين، علاوه بر همه مشــكلات موجود كه سد راهمان شد، 
همراهى نكــردن خانواده ها با درس خواندن بچه ها، بيش از 

ساير موارد مسئله ساز بود.
بارهــا با پدر «ليلا» و «زيبا» گفت و گــو كرديم تا اجازه دهد 
بچه هــا راهى مدرســه شــوند و هر بار فقــط يك جواب 
شنيديم:«دختر به درس خواندن نياز ندارد. پس چه كسى 

كارهاى خانه را انجام دهد»...
بارها از «منان» خواســتيم بيايد و براى مدرسه اقدام كند و 
هربار يك جواب شنيديم، هر بار شاهد بغض منان بوديم كه 

مى گفت «اگر بيايم مدرسه، چه كسى كار كند؟»
و ما بارها تلاش كرديم فضاى بســته موجود در زندگى اين 

افراد را بشكنيم. گاهى زورمان رسيد و گاهى... نه. 
حالا ما مانده ايم و آرزوهاى نداشته «زيبا» و «ليلا» و «محمد» و 
«منان» و «اسماعيل». حالا ما مانده ايم و نگاه پر از مهر بچه هايى 
كــه حتى نمى دانند براى زندگى بهتــر بايد تلاش كنند. كه 
نمى دانند زندگى بهتر يعنى چه. حالا ما مانده ايم مسئوليتى 
سنگين براى همراهى بچه هايى كه حتى فرصت نشستن در 
پشت نيكمت هاى مدرسه را نداشــته اند. ما مانده ايم و ليلا و 
زيبــا كه اين روزها با جمع كردن زعفــران يا با كار كردن در 
زمين هاى چغندر، كمك حال معــاش خانه اند. ما مانده ايم و 

اميد، براى تغيير وضعيتى كه سخت است و زمخت...
اسما روانخواه- مربى كلاس مددكارى
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300072305 پيامك كنيد.

معاون سازمان صنعت، معدن و تجارت 
خراسان رضوى به قدس خبر داد

  تعيين تكليف نرخ پاركينگ فرودگاه 
مشهد درهفته جارى

حنانه شــيبانى: معاون امور بازرگانى و توسعه و تجارت 
سازمان صنعت، معدن و تجارت خراسان رضوى از تشكيل 
جلسه كميته نرخ گذارى براى تعيين تكليف نرخ پاركينگ 

فرودگاه بين المللى شهيد هاشمى نژاد مشهد خبر داد.
غفورى مقدم در خصوص خروجى اين جلسه گفت:با توجه 
به اينكه نرخ نامه پاركينگ هاى عمومى وجود دارد، بنابراين 
كميته نرخ گذارى اســتان در حال رســيدگى و پيگيرى 
است كه اگر نرخ نامه پاركينگ هاى عمومى قابل تسرى به 

پاركينگ فرودگاه باشد، همان مبنا و براى اجرا ابلاغ شود.
وى با بيان اينكــه به احتمال قوى نــرخ نامه پاركينگ هاى 
عمومــى بــراى پاركينگ فرودگاه مشــهد نيــز قابل اعمال 
است،اضافه كرد:در صورتى كه اين مسئله كارشناسى و بررسى 
شود؛ نرخ نامه پاركينگ هاى عمومى براى اجرا به فرودگاه ابلاغ 
مى شود؛ چرا كه قبلاً اين نرخ نامه مصوب شده است، بنابراين 
نيازى نيست بعد از بررسى در كميته نرخ گذارى، موضوع به 

كميسيون نظارت بر اصناف استان ارجاع داده شود.
وى در ايــن باره كه چــه زمانى نظر كميتــه نرخ گذارى 
درخصوص اينكه نــرخ نامه پاركينگ هــاى عمومى براى 
فرودگاه قابل اعمال خواهد بود اعلام مى شود، گفت: موضوع 

طى هفته جارى تعيين تكليف و مشخص مى شود.
غفــورى مقدم در اين باره كه اگر نــرخ نامه پاركينگ هاى 
عمومى مبنا باشــد،آيا با توجه به اين مســئله نرخ 1500 
تومانــى فعلى توقف در پاركينگ فــرودگاه كاهش خواهد 
يافت، تصريح كرد: اگر مبنا نرخ نامه مصوب پاركينگ هاى 
عمومى باشد، نرخ فعلى كه براى پاركينگ فرودگاه دريافت 

مى شود،اصلاح مى شود.

  انتقال 27 ايرانى زندانى در تركمنستان 
به خراسان رضوى

ايرنا- فرمانده هنگ مرزى درگز، گفت: 27 زندانى آزاد شده 
ايرانى از تركمنســتان به هنگ مرزى باجگيران در استان 

خراسان رضوى منتقل شدند.
ســرهنگ محمدرضا على ميرزايى افــزود: اين زندانيان كه به 
اتهام هاى مختلف در تركمنســتان زندانى بودند، پس از پايان 
دوره محكوميتشان(پنجشــنبه) در مــرز باجگيــران تحويل 
مســئولان قضايى ايران شدند.  ســيد جواد حسينى؛ معاون 
سياسى، امنيتى اجتماعى استاندارى خراسان رضوى نيز ششم 
آبان ماه جارى در نشست كميته امنيتى مرزهاى استان اعلام 
كرده بود با هماهنگى هاى صورت گرفته با دولت تركمنستان 

بزودى 80 زندانى ايرانى در تركمنستان آزاد خواهند شد.
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